
Protokół

ze wspólnego  posiedzenia Komisji Rozwoju Gospodarczego, Rolnictwa
i Integracji Europejskiej, Komisji Infrastruktury i Drogownictwa, Komisji Oświaty,

Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji Budżetu i Samorządu, Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji oraz Komisji Rewizyjnej w dniu 28 listopada  2023 roku 

o godzinie 1400 w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.

I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 13 radnych
nieobecnych               - P. Lewandowski
spóźnienie P. Sęk
Listy obecności stanowią załącznik do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Budżetowej i Samorządu Robert Bejgier.

Przewodniczący Komisji Robert Bejgier – o godzinie 1400 otworzył wspólne posiedzenie Komisji
i po powitaniu Radnych i zaproszonych gości stwierdził kworum pozwalające na podejmowanie
prawomocnych decyzji.

III Proponowany porządek posiedzenia:

1. Sprawy regulaminowe. 
2. Omówienie projektu planu celów finansowo - rzeczowych Gminy na 2024 rok oraz projektu

zmiany wieloletniej prognozy finansowej. Zapoznanie się z opiniami RIO na temat: 
• projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej oraz prawidłowości

planowanej kwoty długu, 
• projektu budżetu Gminy Kowalewo Pomorskie na 2024 rok, 
• możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy Kowalewo Pomorskie na 2024 rok. 

       3. Projekty uchwał i tematy informacyjne. 
       4. Zapytania, sprawy różne. 
       5. Zakończenie.                            

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – odczytał treść porządku posiedzenia i zapytał czy
ktoś ma uwagi.
Porządek posiedzenia przyjęto bez uwag.

Ad.2.  Omówienie  projektu planu celów finansowo -  rzeczowych Gminy na 2024 rok oraz
projektu zmiany wieloletniej prognozy finansowej. Zapoznanie się z opiniami RIO na temat: 

• projektu uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej oraz 
prawidłowości planowanej kwoty długu, 

• projektu budżetu Gminy Kowalewo Pomorskie na 2024 rok, 
• możliwości sfinansowania deficytu budżetu Gminy Kowalewo Pomorskie na 2024 rok. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  przed  wyborami  nie  będzie  żadnego
specjalnego budżetu, będzie jedynie taki, na jaki nas stać. W obecnej sytuacji finansowej Gminy nie
można dokładać dodatkowych zobowiązań finansowych.  Poprosił  o  przyjęcie  projektu budżetu,
który jest możliwy do zrealizowania, z dochodów własnych. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – omówiła projekt budżetu na rok 2024.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  jako  Gmina  będą  występować
z  wnioskami  o  wsparcie   zewnętrzne  w   momencie   pojawienia   się   projektów.   Podziękował 
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pracownikom za projekty,  które  zostały już  zrealizowane.  Żaden wniosek nie  został  odrzucony
z powodów merytorycznych. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – dodała, że w budżecie na 2024 rok nie ma ujętych dotacji
ani środków, które Gmina pozyskała na zabytki, jeżeli chodzi o Kościoły. Wynika to z różnych
stanowisk, niektórzy uchwały podejmują w tym roku, niektórzy podejmą w przyszłym. Jeżeli RIO
stanie na stanowisku, że ma być to zaplanowane w tym roku, to po stronie dochodów i wydatków
zostanie to wprowadzone. Nie ma żadnej konsekwencji finansowej dla budżetu Gminy. Wszystkie
Kościoły, które otrzymają dofinansowanie podpisały oświadczenia, że kwota 2% zostanie pokryta
z ich środków. Pieniądze tylko przejdą przez budżet Gminy.

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – otworzył dyskusję.

Radny Jerzy Koralewski  – poinformował, że nie zgłosił żadnych wniosków do budżetu Gminy,
dotyczących  inwestycji.  Budżet  jest  przygotowany  na  miarę  potrzeb  i  w  miarę  możliwości
finansowych.  Następnie odniósł  się do sformułowanego komentarza na stronie 52 dotyczącego
Rządowego  Funduszu  Rozwoju  Dróg  oraz  Polskiego  Ładu.  Zapytał  czy  kwoty,  które  zostały
wymienione, są pewnymi kwotami, które będą w budżecie. Jeżeli są to plany i istnieje możliwość,
że Gmina nie otrzyma pieniędzy, to jaką kwotę na dofinansowanie środków można zaplanować
i uznać jako aktualną. Zapytał czy deficyt operacyjny, który wynika z  inwestycji jest mniejszy
w stosunku do roku 2023, planując na rok 2024. Dodał, że czytając projekt budżetu nasuwa się
pytanie dotyczące kwot jakie Gmina ma otrzymać z podatków PIT, wzrasta w stosunku do roku
ubiegłego  o  0,06%.  Nominalnie  wzrastają  kwoty  będące  do  rozliczenia,  a  odpis  z  PIT  jest
minimalny.  Kolejno  odniósł  się  do  kwoty  przeznaczonej  na  subwencję,  która  wzrosła
o 25 000 000,00 zł. Zapytał czy kwota w wysokości 5 000 000,00 zł, planowana na podwyżki płac
dla nauczycieli wystarczy z subwencji.  Dodał, że w projekcie budżetu nie widzi środków, które
Gmina  ma  otrzymać  od  Marszałka  Sejmiku  na  infrastrukturę  wodno-ściekową.  Zapytał  czy  te
środki będą w prowadzone do budżetu w trakcie roku budżetowego. Uważa, że zbyt nikła kwota
została zaplanowana na sprawy dotyczące sportu. Dodał, że Gmina ma otrzymać środki w kwocie
250 000,00 zł na sport oraz środki dla kół gospodyń wiejskich za frekwencję wyborczą. Zapytał czy
zostaną te środki wprowadzone do budżetu. Dodał, że mimo „zawieruch finansowych” i przyjęcie,
że zwiększamy wpływy z podatków lokalnych o 10%, oznacza, że inwestycje zaplanowane nie są
małe. Zastanawia się na ile Gmina będzie obciążona podwyżkami i na ile wpłynie subwencja. 

Przewodniczący  Komisji   Robert  Bejgier   –  poinformował,  że  szczegółowo  przeanalizował
wskaźniki  i  uważa,  że  subwencja  w  kwocie  16  000  000,00  zł   nie  wystarczy.  Dodał,  że  jest
założenie,  że  średni  wzrost  wynagrodzeń  nauczycieli  w  roku  2024  ma  wzrosnąć  o  12,3  %,
a zakładane jest 30%. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odniosła się do środków z Polskiego Ładu  i wyjaśniła, że
wskazane są środki, na które podpisane są już umowy. Dodała, że żadne planowane dochody nie są
ujęte w budżecie. Jeżeli Gmina nie otrzyma środków zewnętrznych, to nie możemy wypracować
jako  Gmina  miejsko-wiejska  środków  na  inwestycje.  W  naszej  Gminie  nie  ma  deficytu
operacyjnego, ponieważ dochody bieżące muszą pokrywać wydatki bieżące.  RIO stoi twardo na
stanowisku,  że  nie  ma  takiej  możliwości.  Następnie  odniosła  się  do  środków  z  PIT
i  poinformowała,  że  na  przyszły  rok  Gmina  otrzyma  niecałe  2  000  000,00  zł.   Wynika  to
z  obniżenia  procentu  podatku,  który  zostaje  odpisany  od  wynagrodzeń,  co  przekłada  się  na
wysokość udziałów w naszym PIT.  Miała  być tzw. subwencja rozwojowa, na dzień  dzisiejszy,
według założeń, do projektu uchwały okołobudżetowej jest wpisane, że tej subwencji nie będzie.
Nie ma również ujętych środków od Marszałka, ponieważ  dopóki  nie zostaną  one  przyznanie  nie
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będą ujęte w budżecie. Nie ma podstawy do zaciągnięcia tego zobowiązania.  Następnie odniosła
się do klubów sportowych i poinformowała, że w stosunku do roku ubiegłego rezerwa na kluby
sportowe  wynosiła  240  000,00  zł,  na  rok  2024  zaplanowano  kwotę  280  000,00  zł.  Środki
w wysokości 250 000,00 zł za frekwencję wyborczą nie są ujęte w budżecie, gdyż na chwilę obecną
przygotowywane są procedury  przekazania środków do Gmin. Nie wiadomo w jaki sposób środki
te  będą  przekazywane.  Pojawiła  się  informacja  dotycząca  kół  gospodyń,  że  Agencja
Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa będzie przekazywała środki. Nie ma informacji czy będą
one wpłacane na konta kół gospodyń. Wiadomo jednak, że kwota zostanie podzielona na wszystkie
koła  gospodyń  działające  na  terenie  Gminy,  oprócz  kół  w  likwidacji.  Kolejno  odniosła  się  do
oświaty i planowanych podwyżek i poinformowała, że trudno na dzień dzisiejszy powiedzieć przed
jakimi  wydatkami  oświatowymi  staną  samorządy.  Kwota  w  budżecie  została  zaplanowana  na
poziomie  obecnym.  Energia  również  została  zaplanowana  na  poziomie  cen  obecnych.  Została
podpisana wstępna umowa na energie. Może zdarzyć się taka sytuacja, że będzie trzeba doposażać
szkoły.  Rok  do  roku  nie  jest  jednakowy.  Przychodzą  dzieci  z  niepełnosprawnościami,  które
wymagają stworzenia warunków w szkołach. Od kilku lat jest mowa, że oświata stanowi większą
część wydatków w budżecie Gminy. Dodała, że ma nadzieję, że subwencja zostanie tak rozliczona,
że wydatki zostaną w niej uwzględnione. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – odniósł się do przeprowadzonego audytu, który miał na celu
wskazanie gdzie jest możliwość oszczędzania. Uważa, że można oszczędzać na wszystkim, tylko
nie na oświacie. Ktoś kto chciałby zamknąć szkołę popełniłby „czyn barbarzyński”. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zapytał Pana Burmistrza dlaczego poruszył temat
zamykania szkół. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że spotkał się z takim problemem w innych
Gminach.  Dodał,  że  w  naszej  Gminie,  podczas  pełnienia  przez  Niego  funkcji  Burmistrza,  nie
zostanie zamknięta żadna szkoła. Uważa, że na służbę zdrowia i oświatę nie można patrzeć pod
względem opłacalności, ale poprzez ich funkcje społeczne, które są niewymierne i nie da się ich
przeliczyć na złotówki.  W Gminie wydatki na oświatę są proporcjonalne do wydatków ogólnych. 

Radny Wojciech Małkiewicz- odniósł się do budżetu i poinformował, że pierwszy raz omawiając
budżet są obawy, że w przeciągu roku zostanie wszystko wywrócone „do góry nogami” i będzie
trzeba robić dużo zmian w budżecie Gminy, z uwagi na kończący się rok i brak rządu w Polsce.
Uważa,  że  w  chwili  obecnej  można  mieć  uwagi  jedynie  do  inwestycji.  Należy  zaakceptować
przedstawioną propozycję projektu budżetu na 2024 rok. 

Radny Stanisław Kaznowski  – uważa, że na obecną sytuacje panującą w kraju projekt budżetu
został opracowany w sposób bardzo dobry. Pani Skarbnik wraz z pracownikami Urzędu stanęli na
wysokości zadania. 

Radna  Halina  Dąbrowska  –  uważa,  że  trudno  przewidywać  i  zastanawiać  się  co  będzie
w przyszłym roku. Jeżeli będą przewidziane jakieś podwyżki w przyszłym roku będzie trzeba na
bieżąco planować rozwiązanie. Na dzień dzisiejszy budżet jest prawidłowo zaplanowany. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że w  kampanii wyborczej, jako opozycja
mówi się bardzo dużo rzeczy. Mają przyjść środki z KPO, więc jakaś część trafi do samorządów.
Przygotowanie  budżetu  na  kolejny  rok  jest  rozliczeniem roku  obecnego  oraz  prognozą  na  rok
kolejny. Podziękował wszystkim pracownikom Urzędu za przygotowanie budżetu na kolejny rok
oraz Radnym za jego realizację i podejmowanie uchwał, by zgodnie realizować budżet. 
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Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zapytał o Skate Park.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  poinformowała,  że I etap Skate Parku realizowany jest
w tym roku, II etap zaplanowany jest w zadaniach inwestycyjnych pod poz. 32 „budowa kompleksu
rekreacji  i  aktywności  międzypokoleniowej  w  miejscowości  Kowalewo  Pomorskie”.  Na  II  etap
zostanie pozyskana z zewnątrz kwota 120 000,00 zł, Gmina będzie musiała dopłacić 78 500,00 zł
z  własnych środków. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że część Skate Parku dotycząca młodzieży
zostanie zamontowana i oddana do użytku w połowie grudnia. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zapytał o ogłoszenie zamieszczone na stronie Urzędu
dotyczące przesunięcia terminu dotyczącego inicjatywy mieszkaniowej KZN Toruński. Zapytał czy
jest problem z chętnymi. 

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – poinformowała, że na chwilę obecną zostały złożone
24 wnioski. Będą prowadzone rozmowy z SIM, co w takiej sytuacji ewentualnie można by było
zrobić. Zamiar jest taki by przedłużyć do końca roku nabór. Przez ten miesiąc postara dowiedzieć
się jak zaradzić temu problemowi.  Na chwilę obecną 9 małych mieszkań jest nie obsadzonych.
Osoby dzwonią podpytują się o mieszkania, jednak nie składają wniosków. 

Przewodniczący Komisji   Robert  Bejgier   – odniósł  się  do zapisu  dotyczącego  stażów,  prac
interwencyjnych i promocji zatrudnienia. Uważa, że z bezrobociem nie jest aż tak źle. Zastanawia
się czy warto poświęcać pieniądze na to, by kogoś na siłę przekwalifikować na inny zawód. Pracę
można znaleźć wszędzie i w każdym zawodzie. Uważa, że w tym punkcie można by zaoszczędzić. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena Górna  –  poinformowała,  że  ze  strony  finansowej  stażysta  „nie
kosztuje”  i  nie  obciąża  budżetu  Gminy.  Planując  wynagrodzenia  dla  pracowników,  nie  są
planowane wynagrodzenia dla ewentualnych pracowników. Jest to zaplanowane na sytuację, gdyby
został zatrudniony pracownik interwencyjny. Z tego zadania pokrycia nie da się znaleźć. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że planowane są rozmowy z SIM, ponieważ
brak chętnych na małe mieszkania utrzymuje się od dłuższego czasu. Należy się zorientować czy
Gmina  mogłaby  kupić  3  lub  4  mieszkania,  do  swojej  dyspozycji.  Będą  również  prowadzone
rozmowy  na  zagospodarowanie  parteru  w  budynku  na  żłobek  –  taką   propozycję  zgłosił
Przewodniczący Rady Miejskiej. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – odniósł się do WPF i zadziwiającej kreatywności
Wieloletniej  Prognozy. Cop roku było tak, że dochody bieżące wzrastały, w chwili obecnej jest
zmniejszenie dochodów na kolejne 3 lata. Ogromna różnica jest również w zadłużeniu. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że należy zauważyć, że przez ostatnie lata
nigdy nie wykonano planowanego deficytu,  jednego roku Gmina wyszła nawet na plus. Deficyt
planowany nigdy nie jest osiągnięty.

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – odniósł się do inwestycji dotyczących modernizacji
hali sportowej w SP Kowalewo i oświetlenia na ul. Konwaliowej i ul. Narcyzowej. Zauważył, że
znacząco wzrosły koszta, w porównaniu do tego co było planowane w ubiegłym roku.  Uważa, że
im  szybciej  zostaną  podjęte  działania,  tym  więcej  pieniędzy  zaoszczędzi  Gmina.  Inwestycja
związana z oświetleniem na ul. Konwaliowej była już dawno wnioskowana,  natomiast  remont hali
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sportowej utrudnia pracę w szkole.  Uważa, że na przyszłość planowanie kolejnego budżetu jest
podsumowaniem kolejnych lat. Inwestycje należy wykonywać szybciej, by zaoszczędzić. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że dochody bieżące rosną każdego roku,
w mniejszym stopniu rosną koszty ogółem. Następnie dodała, że nie zawsze istnieje możliwość
skrócenia czasu realizacji inwestycji. Różnice mogą wynikać z tego, że był plan tylko na wykonanie
dokumentacji, co zostało ujęte w Wieloletniej Prognozie Finansowej. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – odniósł się do wydatków majątkowych i zapytał, na
co zaplanowana jest pozostała kwota. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – wyjaśniła, że kwota 2 000 000,00 zł przeznaczona jest na
rekompensatę w związku z umową na rzecz Spółki, która wchodzi jako wydatek majątkowy, nie
inwestycyjny. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – odniósł się do  §7 dotyczącego limitu zobowiązań,
gdzie kwota jest o 7 000 000,00 zł większa niż w roku obecnym, uważa, że jest to znacząca kwota. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  wyjaśniła,  że  jest  to  tylko  wyliczenie  matematyczne.
W §7 pkt. 2 jest planowany deficyt w kwocie 14 000 000,00 zł, które są wyliczone matematycznie.
W pkt.  3  limit  zobowiązań  wynosi  25  000  000,00  zł,  gdzie  w kwocie  tej  wchodzą  rozchody
i tzw. przejściowy deficyt /debet w koncie/.  Zaciągnięcie kredytu byłoby droższe niż dwudniowe
debetowanie. Wydatki inwestycyjne pokrywane są kredytem i środkami zewnętrznymi. 

1525-1527 – Radny Michał Klafczyński wyszedł z sali posiedzeń.  

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zapytał ile wynosiło oprocentowanie debetu. 

Kierownik ref. FN Aneta Watras – odpowiedziała, że  0,50 % plus WIBOR1M.

Przewodniczący  Komisji   Robert  Bejgier   –  odniósł  się  do  znaczącej  różnicy  dotyczącej
zagospodarowania odpadami komunalnymi, zapytał czy jest planowana jakaś podwyżka.

Skarbnik  Gminy  Magdalena Górna  –  poinformowała,  że  umowa twa do końca  roku,  został
rozpisany przetarg i po raz drugi został ogłoszony. W chwili obecnej trudno powiedzieć czy stawka
ulegnie zwiększeniu. W ościennych Gminach widać, że stawka wzrasta. Założono pewien wzrost,
do ewentualnej ilości odpadów.

Przewodniczący  Komisji   Robert  Bejgier   –  odniósł  się  znaczącego  wzrostu  kwoty  na
funkcjonowanie świetlicy socjoterapeutycznej. Zapytał skąd wynika ta różnica. 

Skarbnik  Gminy Magdalena Górna –  poinformowała,  że  kwota  147 000,00 zł,  które  należy
dołożyć  z  dochodów  własnych,  wynika  z  realizacji  Gminnego  Programu   Profilaktyki
i  Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych oraz  podwyżki  wynagrodzeń  dla  pracowników
świetlicy. Dodała, że świetlica jest również obciążona wydatkami bieżącymi.  

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zapytał o znaczący wzrost rezerwy ogólnej, czy są
jakieś znaczące potrzeby. 
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Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  odpowiedziała,  że kwota wskazana w rezerwie ogólnej
dotyczy energii elektrycznej, cieplnej, gazowej. Obecny rok pokazał, że wzrosły koszty zarówno
energii elektrycznej jak i gazu.  Kwota jest ogólna, nie ma wskazanej kwoty na daną jednostkę. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – odniósł się do planowanych dochodów, sprzedaży
majątku  Gminy  w wysokości  175 000,00 zł.  Zapytał  czy  wiadomo już  konkretnie  co  zostanie
sprzedane w przyszłym roku, czy jest to tylko szacunkowe. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  odpowiedziała, że jest to szacunkowy plan, może będzie
wykup mieszkań. Wyjaśniła, że chodzi głównie o dochody ze sprzedaży majątku pod działki, tak
jak było to na ul. 1 Maja. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że zamiast sprzedawać działki, wołałby jako
Gmina je kupować. 

Przewodniczący Komisji Robert Bejgier  – poinformował, że zainteresował Go jeden z punktów
związany z Pływalnią  i wpływów związanych z kwotą za bilety, która planowana jest na przyszły
rok o 30 000,00 zł mniejsza. Zapytał z czego to wynika i na jakiej podstawie jest to wnioskowane. 

Skarbnik  Gminy Magdalena Górna –  odpowiedziała,  że  wynika  to  na podstawie  wykonania
z bieżącego roku. Wpływy są mniejsze z Pływalni. Obłożenie na Pływalni jest, jednak wpływ mają
zniżki dla dzieci oraz seniorów.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – uważa, że ilość osób korzystających z Pływalni jest o wiele
większa. Zwracają się instytucje /straż, policja, szkoły/ z prośbą o umorzenie płatności, albo duży
rabat. Rozdawane są również darmowe wejściówki dla dzieci na Mikołaja.

Przewodniczący Komisji   Robert  Bejgier   – odniósł  się  do oszczędności  i  poinformował,  że
wszystkie  koszta  związane  z  administracją  publiczną  znacząco  wzrastają,  jednak  w  Radzie
Miejskiej koszt zmniejszyły się. Zapytał czym udało się zaoszczędzić w Radzie Miejskiej.  

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  odpowiedziała, że środki przeznaczone na delegacje, co
roku były niewykorzystywane, dlatego zmniejszono ten dział o 6 000,00 zł. 

Radna Jolanta Wypych – zapytała czy właściciele wiatraków stojących na terenie Gminy płacą
jakieś podatki i jaka jest to mniej więcej kwota. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – odpowiedziała, że płacą, kwota wynosi około 30 000,00 zł
rocznie od jednego wiatraka. 

Radna Jolanta Wypych – zapytała ile wiatraków jest na terenie Gminy.

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – odpowiedziała, że około 20 wiatraków. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zadał pytanie z zakresu polityki społecznej, odnośnie
zmniejszonej  kwoty  na  Dzienny  Dom  Pobytu.  Zapytał  czy  jest  zamiar  wejścia  w  program
przygotowany przez Marszałka na Dzienne Domy Pobytu. 

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – poinformowała, że nie mogą wejść w Program Seniora,
ponieważ w ramach ZIT są zobowiązani do kontynuacji programu. Raz korzystano już z  programu.
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Planowane jest wejście w program, w którym będą  możliwości pozyskania środków. Prowadzone
są wstępne rozmowy, na przełomie stycznia – lutego program ma być ogłoszony. Wyjaśniła, że
Programy ogłoszone przez Marszałka  są na utworzenie  Dziennych Domów Pobytu.  W obecnej
chwili nie stać Gminy na utworzenie drugiego Dziennego Domu Pobytu. Dodała, że starają się cały
czas  o pozyskiwanie  środków, ostatnio  skorzystali  z  Programu Biedronka,  z  którego otrzymali
kwotę 8 000,00 zł na zorganizowanie spotkania Wigilijnego dla seniorów. Zostały pomniejszone
koszty dowozu seniorów, z uwagi na posiadany samochód przez Gminę. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  poinformowała, że oszczędności należało znaleźć już na
etapie planowania budżetu. 

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – poinformowała,  że standard Dziennego Domu Pobytu
będzie na takim samym poziomie.  Śniadania  są przygotowywane przez pracowników, produkty
kupowane są po promocyjnych cenach, co ma wpływ na oszczędność. 

Przewodniczący  Komisji   Robert  Bejgier   –  odniósł  się  do  ochrony  powietrza.  Zapytał  czy
abonament, który był płacony w tym roku, obowiązuje kilka lat.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że abonament będzie płacony ze środków
z tzw. opłaty środowiskowej. Są to znaczone pieniądze, które można wydać jedynie na czujniki
powietrza,  utylizację potrąconego zwierzęcia i uprzątnięcie nielegalnego wysypiska śmieci.

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – odniósł się do oświetlenia ulic i wymiany lamp na
ledowe. Zapytał czy przewidziane są tak duże koszta podniesienia ceny prądu czy ledowe oprawy
się nie sprawdzają. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  poinformowała,  że  ledowe  oprawy  spowodowały,  że
wydatki fizycznie są niższe, zużycie energii spadło, jednak cena rośnie. Wyjaśniła, że faktury za
energię są szczegółowo analizowane, z uwagi na zbyt długi czas oczekiwania na reklamację. 

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że zużycie energii lamp ledowych
jest o 60% niższe. 

Zastępca  Kierownika  ref.  TIiGG  Małgorzata  Dębińska  –  poinformowała,  że  w  tym  roku
dokonano podłączenia lamp w ciągu pieszo – jezdnym w miejscowości Sierakowo. Jeżeli zostaną
zrealizowane  kolejne  inwestycje  związane  z  podłączeniem  lamp  ledowych  to  spowoduje  to
dodatkowe koszty związane z energią elektryczną. 

Przewodniczący  Komisji   Robert  Bejgier   –  zapytał  czy  powróci  się  do  sposobu  opłacania
z Centralnych pieniędzy. Teraz wszystkie oświetlenia przy drogach wojewódzkich i powiatowych
są zadaniem Gminy, wcześniej było inaczej. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że na chwilę obecna nic nie wiadomo. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zapytał o koszty związane z organizacją Dożynek
i innych imprez, które wzrosły. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że została tylko wskazana kwota, trudno
powiedzieć jakie będą  koszty.  W  planach  jest  organizacja  gminnego  Dnia  Dziecka  i  Dożynek 
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gminnych.  W ubiegłym  roku  udało  się  pozyskać  sponsora  na  zorganizowanie  gminnego  Dnia
Dziecka. 

Przewodniczący Komisji   Robert  Bejgier  – odniósł  się  do zwiększonej  kwoty w wysokości
500 000,00 zł  na domy, ośrodki kultury,  świetlice  i  kluby.   Na działalność statutową bibliotek
przeznaczone są 2 000 000,00 zł. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  poinformowała,  że  dotacja  dla  MGOK  została
zaplanowana nie w pełnej wysokości o jaką wnioskowała Pani Dyrektor. Zaplanowano zadania,
które wynikają ze wskazanych realizacji  i  potrzeb.  Do tego wliczone są wydatki  osobowe oraz
media.  Z  pewnych  imprez  MGOK  będzie  musiał  zrezygnować.  Wnioskowana  była  kwota
w budżecie w wysokości powyżej 2 000 000,00 zł. 

Dyrektor  MGOK  Barbara  Niewidział –  poinformowała,  że  wnioskując  o  taką  kwotę,
zaplanowana była impreza ze znanym wykonawcą. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  z  jednej  strony  jest  oczekiwanie
mieszkańców,  że  w  Kowalewie  zostanie  zorganizowana  impreza,  bo  jest  pewna  grupa
mieszkańców,  która  nie  pojedzie  do  Torunia,  są  to  osoby  starsze.   Będąc  na  imprezach
organizowanych przez MGOK, na których jest obecny, zawsze są mieszkańcy. Każda impreza jest
wyczekiwana przez mieszkańców, którzy bardzo się z nich cieszą. Zgadza się z tym, że nie da się
inwestować  tylko  w  oświatę,  a  kulturę  zostawić  na  boku.  Następnie  odniósł  się  do  wzrostu
wynagrodzeń i poinformował, że należą się one wszystkim. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna   – odniosła się do zadań inwestycyjnych i w uzupełnieniu
odnośnie  Skate  Parku  dopowiedziała,  że  pod  poz.  12  jest  nazwa  ”przebudowa  drogi  gminnej
nr 110169C w m. Kowalewo Pomorskie…” , która dotyczy drogi na ul. Główny Dworzec, o którą
pytała na ostatnim posiedzeniu Komisji  Radna Jolanta Wypych. Na ten moment inwestycja jest
w 100% zaplanowana ze  środków własnych Gminy. Kwota 150 000,00 zł na rok 2024, 600 000,00
zł w WPF na rok 2025. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zapytał czy nie ma możliwości pozyskania pieniędzy
na tę drogę z zewnątrz. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna   – trudno jej powiedzieć.  We wrześniu 2024 roku należy
rozpocząć prace z uwagi na ważność dokumentacji.

Radny  Marcin  Dunajski  – zaproponował  by  przeanalizować  każdy  punk  dotyczący  zadań
inwestycyjnych, ujętych w planie budżetu na rok 2024.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna, Zastępca Kierownika ref. TIiGG Małgorzata Dębińska,
Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  omówiły  kolejno  punkty  dotyczące  zadań
inwestycyjnych zaplanowanych na rok 2024. 

Radny  Marcin  Dunajski  – odniósł  się  do  inwestycji  dotyczącej  przebudowy  drogi  gminnej
w miejscowości Chełmonie, zapytał czy ujęty jest też odcinek drogi, na której jest już wylany asfalt.

Zastępca Kierownika ref. TIiGG Małgorzata Dębińska – odpowiedziała, że tak.
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Radny Marcin Dunajski – odniósł się do inwestycji dotyczącej przebudowy części drogi gminnej
relacji Frydrychowo – Otoruda, zapytał czy odcinek w Zapluskowęsach też jest przewidziany w tej
inwestycji. Odcinek ten miał być robiony podczas przebudowy drogi gminnej we Frydrychowie.
Dodał, że taką deklarację złożył On jako Przewodniczący Komisji Drogowej oraz Pan Burmistrz
podczas zebrania wiejskiego w miejscowości Zapluskowęsy.  Poprosił by pochylić się nad tym.

Przewodniczący  Komisji   Robert  Bejgier   – poinformował,  że  te  krótkie  odcinki  miały  być
robione jako próbne wylewki.             
Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że takie próbne wylewki były jeż realizowane
m. in. w Pluskowęsy koło cmentarza oraz w Piątkowie. Są zaplanowane jeszcze kolejne próbne
wylewki, jedną jest parking przy cmentarzu w Wielkiej Łące.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  odniosła się  do pytania Radnego Marcina Dunajskiego
o odcinek drogi w Zapluskowęsach i poinformowała, że można by zaplanować to zadanie podczas
przebudowy drogi w Lipienicy i Chełmoniu.

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner  –  poinformowała,  że  krótkie  odcinki  miały  być
realizowane przy okazji dłuższych odcinków dróg, nie były przypisane do konkretnych dróg. 

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka - poinformowała, że sprawdzi możliwość dopisania
tego odcinka drogi.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  poinformowała,  że  można  jedynie  przygotować
dokumentację na ten odcinek drogi pod koniec roku 2024.

O godz. 1634 posiedzenie Komisji opuścił Burmistrz Miasta Jacek Żurawski.

Radny  Marcin  Dunajski  – odniósł  się  do  inwestycji  dotyczącej  budowy  linii  energetycznej
kablowej w miejscowościach Szychowo i Elzanowo. 

Przewodniczący  Komisji   Robert  Bejgier   –  odniósł  się  do  inwestycji  pod  pozycją   numer
30 /rozbudowa Wiejskiego Domu Kultury w Piątkowie/  oraz pozycji numer 31 /wykonanie prac
konserwatorskich i restauratorskich przy murach miejskich w Kowalewie Pomorskim / i dodał, że
obydwie  kwoty  w całości  finansowane  będą  z  budżetu  Gminy.  Wyjaśnił,  że  sam wielokrotnie
wnioskował   o  remont  murów,  ze  środków  zewnętrznych.  Na  remont  muru  wokół  kościoła
w Chełmoniu Gmina otrzymała spore środki zewnętrzne.  Następnie odniósł się do budowy tarasu
przy Domu Kultury w Piątkowie, który uważa, że jest potrzebny mieszkańcom, jednak uważa, że
jego budowa nie jest konieczna ze środków własnych Gminy. 

Zastępca Kierownika ref. TIiGG Małgorzata Dębińska – poinformowała, że do Polskiego Ładu
został złożony wniosek na remont muru, jednak nie otrzymano dofinansowania. Dwukrotnie został
złożony wniosek do Polskiego Ładu na konserwację budynku po Urzędzie, na który tez Gmina nie
otrzymała dofinansowania.  W chwili obecnej te dwa wnioski są złożone do Ministerstwa Kultury
Dziedzictwa Narodowego o otrzymanie dofinansowania. Na ten moment wyników jeszcze nie ma. 

Przewodniczący Komisji   Robert  Bejgier   – uważa,  że  należy   starać  się  inwestować środki
własne na  dofinansowanie do środków zewnętrznych.  

Radny Stanisław Kaznowski – uważa, że zapominamy o remontach istniejących dróg. 
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Zastępca Kierownika ref. TIiGG Małgorzata Dębińska – poinformowała, że w chwili obecnej
rusza nowa Perspektywa Unijna, nie ma jeszcze naborów na zadania inwestycyjne. W programie
wykazane są zadania inwestycyjne, na jakie można uzyskać dofinansowanie. Na remonty i budowę
dróg dofinansowań nie ma. Obecnie Unia Europejska dofinansowuje zadania miękkie, na rozwój
oświaty, kulturę, ochronę środowiska. 

Radny  Marcin  Dunajski –  odniósł  się  do  odpowiedzi  jaką  otrzymali  mieszkańcy  drogi  na
ul.  Główny  Dworzec  i  poprosił  by  mieszkańcy  otrzymali  pismo,  w  którym  będzie  zawarta
informacja, że Radni zabezpieczyli kwotę 150 000,00 zł na remont tej drogi. 
W wyniku dyskusji ustalono, że nie można wystosować takiego pisma do mieszkańców, ponieważ
nie jest jeszcze przyjęty budżet na 2024 rok.

Radny Piotr Strzelecki – poinformował, że złożył wniosek do budżetu na zwiększenie środków na
remont dróg. Dodał, że podczas zebrania wiejskiego w Elzanowie mieszkańcy zgłosili, że chodnik
z Elzanowa do Wielkiej Łąki jest w tragicznym stanie, chodnikiem tym chodzą dzieci do szkoły. 

Radny Piotr Sęk – poinformował, że od trzech lat zgłasza wniosek do budżetu o parking przy
szkole w Wielkim Rychnowie, bez rezultatu.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – przedstawiła kto z Radnych złożył wnioski do budżetu na
rok 2024. Wyjaśniła, że wszystkie wnioski są dokładnie analizowane. Podatki zostały zmniejszone
o 600 000,00 zł i poprosiła Radnych o wskazanie skąd należy tą kwotę pozyskać. 

Radny Marcin Dunajski – uważa, że należy zwrócić uwagę na to kiedy został złożony wniosek na
taras w Piątkowie, a kiedy został złożony wniosek o parking przy szkole w Wielkim Rychnowie.  

Radna Jolanta Wypych – zapytała czy jest zrobiona dokumentacja na taras w Piątkowie. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  poinformowała, że wniosek na taras w Piątkowie został
złożony w roku 2021, na który musi być zaciągnięty kredyt. Remont chodnika musi być wykonany
z dochodów własnych Gminy. Nie można tego zadania zaplanować jako inwestycje. 

Radny Piotr Strzelecki – uważa, że są zadania, które są ważniejsze i w takim kierunku należy iść. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  wyjaśniła,  że  wszystkie  inwestycje  są  podzielone.  Na
inwestycje,  które  mają  zostać  wykonane  ze  środków  własnych  Gmina  musi  zaciągnąć  kredyt
w wysokości 11 000 000,00 zł. Jeżeli będzie wola Rady, można wszystkie inwestycje z dochodów
własnych wykreślić. Wydatki bieżące z podatków, z subwencji, z udziałów w PIT są przeznaczane
na  wydatki  związane  z  oświatą,  kulturą,  opieką,  administracją  itp.  Nie  można  zrobić  remontu
chodnika z inwestycji, jedyny wyjątek to budowa. Na wydatki bieżące tj. remont chodnika Gmina
nie  może  wziąć  kredytu.  Każda  Gmina,  która  realizuje  budżet  nie  może  wydatków  bieżących
finansować kredytem. Remont chodnika jest odtworzeniem tego, co zostało wybudowane kilka lat
temu.

Radny Piotr Sęk – odniósł się do kwoty za wykonanie dróg w Gminie Zbójno i Radomin. Kwoty
wykonania są znacznie niższe niż w naszej Gminie.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna –  wyjaśniła,  że  Gminy wskazane przez Radnego złożyły
wnioski do Polskiego Ładu na budowę dróg. Nasz Gmina składała wnioski na sieć wodociągowo-
kanalizacyjną. 
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Radny Piotr Sęk – wyjaśnił, że w Gminie Radomin projekt budowy dróg w odcinkach o łącznej
długości 11 kilometrów był niższy niż u nas, pomimo tego, że projekt wykonuje ta sama osoba.
W naszej Gminie jeden projekt jest wykonany za kwotę 50 000,00 zł. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  odniosła  się  do  chodnika  w  Elzanowie
i poinformowała, że ZGKiM bieżące remonty na chodniku realizuje.    

Radny Robert Bejgier – zasugerował, że Radni muszą zastanowić się nad tym i wskazać z jakich 
działów należy poszukać kwoty  600 000,00 zł, o którą został pomniejszony dochód z podatków. 
Zaproponował by 12 grudnia 2023 roku zwołać posiedzenie Komisji Budżetowej i Samorządu, na 
której Radni przedstawią swoje propozycje. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poprosiła, by przemyśleć również planowane inwestycje na
rok 2024.  Dodała, że należy pamiętać o tym, że projekt uchwały okołobudżetowej Radni otrzymają
krótko przed świętami tj. 21-22 grudnia. Projekt odnośnie zmian w budżecie na rok 2023 zostanie
wysłany 27 grudnia br. 

Ad. 3. Projekty uchwał i tematy informacyjne. 

• PURM w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kowalewo Pomorskie
na lata 2023-2045,

• PURM w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że Radni otrzymali projekty uchwał drogą
mailową, następnie omówiła projekty uchwał. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zapytał o wydatki związane z czystym powietrzem.

Kierownik ref. OŚRiEG Edyta Jasińska – poinformowała, że do końca września było podpisane
porozumienie na funkcjonowanie punktu konsultacyjno- informacyjnego.  Od września do końca
roku została zaplanowana kwota w wysokości 35 000,00 zł. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zapytał o podjazd dla osób niepełnosprawnych.

Kierownik MGOPS Zyta Szymańska – poinformowała, że podjazd był robiony przy budynku
MGOPS od strony stadionu, zostały również poszerzone drzwi.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionych projektów uchwał.

Ad. 4. Zapytania, sprawy różne. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał jak wygląda sytuacja z drogą w Chełmoniu.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że sądowy termin wykonania drogi
jest do końca listopada, natomiast przedstawiciele firmy poprosili Pana Burmistrza, by prace zostały
wykonane w grudniu, jeżeli będzie okienko pogodowe. Prowadzone były konsultacje z Inspektorem
Nadzoru  Budowlanego,  który  powiedział,  że  muszą  zostać  spełnione  warunki  pogodowe.  Nie
spełnienie  warunków może  spowodować,  że  wykonanie  drogi  nie  zagwarantuje  jakości.  Radca
Prawny  przedstawił  swoje  stanowisko,  że  z dniem 1 grudnia, gdy droga  nie zostanie  wykonana,
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wystąpi o klauzulę wykonalności. Jeżeli  nie zostanie droga wykonana w grudniu będzie można
wskazać swojego wykonawcę, który wykona remont na koszt firmy. 

Radny Marcin Dunajski – zapytał o drogę w Elzanowie, kiedy zostanie wykonana druga warstwa
na drodze.

Kierownik ref. GKiM Małgorzata Wegner – poinformowała, że przewidziane jest by warstwa
została wykonana w tym roku, o ile pozwolą na to warunki pogodowe.

Prezes  ZGKiM  Lidia  Jankowska  –  przedstawiła  informację  dotyczącą  problemu  odśnieżania
przez  ZGKiM   newralgicznych  ulic:  Szpitalna  i  Krótka.  Ulice  są  wąskie  i  posiadają  miejsca
parkingowe. Zasugerował by mieszkańcy parkowali samochody na podwórkach. 
W wyniku dyskusji ustalono, że informacja zostanie zamieszona na stronie internetowej. 

Kierownik  ref.  GKiM  Małgorzata  Wegner –  przestawiła  informacje  dotyczącą  zapytania
ofertowego  na  odśnieżanie  dróg  gminnych.  Gmina  podzielona  jest  na  kilka  rejonów,  ceny  są
w granicach 190 000,00zł – 360 000,00 zł. Posypywanie dróg piaskiem podczas gołoledzi należy do
zadań ZGKiM. Następnie  odniosła  się  do wniosku złożonego  na ostatnim posiedzeniu  Komisji
przez Radną Jolantę Wypych i poinformowała, że dziura zostanie naprawiona w momencie, gdy
będą odpowiednie warunki pogodowe. 

Przewodniczący Komisji  Robert Bejgier  – zasugerował, że informacja dotycząca odśnieżania
powinna również trafić do Radnych, by mogli podzielić się nią z mieszkańcami. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna –  poinformowała,  że  umowy  są  już  podpisane,
a rozstrzygnięcie jest zamieszczone na stronie Urzędu. 

Kierownik  ref.  TIiGG Katarzyna  Brzycka –  udzieliła  odpowiedzi  na  wniosek,  który  złożył
Radny Marcin Dunajski na poprzednim posiedzeniu Komisji,  odnośnie kanalizacji  na Głównym
Dworu. 

Radna Hanna Kalinowska – zapytała o Zarządzenia Pana Burmistrza o podniesienie stawki za
czynsz dzierżawny, dlaczego jest tak drastyczna podwyżka.

Kierownik ref. TIiGG Katarzyna Brzycka – poinformowała, że stara stawka obowiązywała od
roku 2004, więc należało ją podnieść. 

Radny  Ryszard  Lipiński  -  zawnioskował,  by  na  drodze  rowerowej  Nawra-Kończewice
w miejscowości Mlewo na zakręcie,  naprzeciw sklepu zamontować barierki ochronne. Na łuku
drogi auto ciężarowe wjechało  na ścieżkę rowerową. 

Zastępca Kierownika ref. TIiGG Małgorzata Dębińska - poinformowała, że zgłosi ten problem
do wykonawcy, który realizuje inwestycje.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski –  poinformował o najbliżej  Sesji  RM, która
odbędzie się 30 listopada br. oraz o planowanych posiedzeniach Komisji w miesiącu grudniu.
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Ad.5. Zakończenie.

Wobec  wyczerpania  porządku  posiedzenia  Przewodniczący  Komisji  o  godzinie  1713 zamknął
posiedzenie Komisji.
Protokół zawiera 14 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska
                                                                                                            PRZEWODNICZĄCY KOMISJI
                                                                                                            BUDŻETOWEJ I SAMORZĄDU
                                                                                                                        /-/ Robert Bejgier


